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 العامة للاتحاد البرلماني العربيترجمة الأمانة 

 
 للاتحاد البرلماني الدولي 138الجمعية العامة الـــ 

 والاجتماعات ذات الصلة
 جنيف، سويسرا       

 2018آذار / مارس  24-28          
 

 الإنسان وحقوق الديمقراطية لجنة تقرير
 

 الدولي البرلماني للاتحاد 138 العامة الـ الجمعية أخذت به علما  
 (2018 آذار/ مارس 28 جنيف،)

 

 اعتماد ضوء في وحوكمة الهجرة الهجرة مجال الدولي في البرلماني التعاون تعزيز: التالي القرار بشأن تحضيرية مناقشة
 وقانونية منظمة آمنة، الهجرة أجل من العالمي الاتفاق

 

 اللجنة ووافقت(. بوتسوانا) تيشيريليتسو. ب السيدة اللجنة ئيسةبرئاسة ر  مارس/  آذار 26 الاثنين يوم المناقشة جرت
 تويزي. أ السيدو  ،(السلفادور) سوسا. ك السيدة ،(إسبانيا) إيتشانيز. ج السيد التالي، للقرار مقررين ثلاثة تعيين على
 لاوبر. ج والسفير ،قانونيةو  منظمة ،آمنة هجرة أجل من العالمي للميثاق المشتركان الميسران النقاشقدم  وقد(. المغرب)
 .الثلاثة المقررين تلاهم ،(المكسيك) كاماتشو  غومز. ج والسفير( سويسرا)
 

 الهجرة بشــ ن العالمي الاتفاق اعتماد إلى تؤدي أن ينبغي التي والتفاوض التشــاور عمليات المشــاركان الميســران أوجزوقد 
 هذه في البرلمانيين بمشـــــــــــــاركة ورحبا ،ةالحالي المســـــــــــــودة هيكل على اللجنة وأطلعا. 2018 ديســـــــــــــمبركانون الأول/   في

 نفس داخل الهجرة معظم تحدثإذ . بالهجرة المتعلق الخطاب تغيير إلى الحاجة على المشــــاركون الميســــران شــــدد. العملية
 أدلة الآن وتتوافر. اللاتينية أمريكا في اللاتينية أمريكاأبناء و  فريقيا،إ داخل ينتقلون الأفارقة المثال، ســـبيل على - المنطقة
 المحلي الناتج من لمائةبا تســـــــعة أو أمريكي دولار تريليون 7 حوالي تبلغ للمهاجرين الاقتصـــــــادية المســـــــا ة أن إلى تشـــــــير
 مجملفي الواقع و  الهجرة، سياسة تكون أن يجب. المقصد بلد في الاقتصادية الفوائد هذه معظموتبقى . العالمي الإجمالي
 .المتنقلين للأشخاص الإنسان حقوق واحترام الأدلة اطلاع على على الهجرة، حول النقاش
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 هذا بشـ ن الدولي البرلماني الاتحاد قرار يتناولها أن يمكن التي الرئيسـية القضـاا بشـ ن نظرهم وجهات المقررون شـارك وقد
 جميع من مندوبا   35 تحدث المناقشـــــــــــــــة، خلال. الهجرة مجال في المشــــــــــــــتركة المعايير تطوير دعم أجل من ،الموضــــــــــــــوع
 عوامل عن معلومات ذلك في بما مســـــتنير، نقاش إلى الحاجة على الضـــــوء المندوبون وســـــل . الجيوســـــياســـــية المجموعات

فقد ســــــــا ت . جلبتها التي والمنافع التحدات حول وكذلك اتخذتها، التي المختلفة والأشــــــــكال للهجرة، والجذب الدفع
 .المقصد أو العبور أو المنش  وليست حصرية بأي بلد سواء كان بلد. الاقتصادية التنمية في الهجرة
 المهاجرين، حقوق تحمي شـــــــــاملة تشـــــــــريعات وضـــــــــع ذلك وشمل. الأولوية ذات القضـــــــــاا من عددا   المندوبون أثاروقد 

 تتطلبكما .  الهجرة سياق في الأجانب وكراهية التمييز مكافحة وحتمية للهجرة، الجذرية الأسباب معالجة إلى والحاجة
 هناك أن كما  .الانتقال على أجبروا الذين للأشـــــــــــــخاص كافية  حماية توفر أقوى اســـــــــــــتجابات بالكوارث المتعلقة الهجرة
. المنشــــ  بلدان في أو المضــــيفة البلدان في ســــواء الســــياســــي، القرار وصــــنع التنمية في المهاجرين مشــــاركة دعم إلى حاجة

 جميع في الطفل وحقوق الجنســـــين بين المســـــاواة حماية ضـــــمانفي و  المجالات، هذه جميع في تؤديه حيوي دور وللبرلمانات
 .المسعى هذا في دعمهم عليه وينبغيالبرلماني الدولي  للاتحاد ويمكن. الهجرة جوانب

 

 الموعد بحلول خطية مســـــا ات تقديم ، من خلالالقرار صـــــياغة في المقررين مســـــاعدة إلى الأعضـــــاء جميع الرئيس ودعا
 .2018 أبريلنيسان/  20 وهو النهائي

 

 والهوية الجنســــي التوجه على القائم التمييز إنهاء في البرلمانات موضــــوو  دور حول مناقشــــة إجراء اقتراح في النظر
الهوية الجنســـانية،  ي، مزدوجو الميل الجنســـي، مراير ينالمثلي  لمثليات،لالإنســـان  حقوق احترام وضـــمان الجنســـية،

  (LGBTIصفات الجنسين ) يوحامل
 

 دور حول ،قرار إلى تؤدي لن مناقشة، إجراء اقتراح في النظر من بمزيد اللجنة قامت آذار،/  مارس 27 الثلاثاء يوم في
ــ الجمعية انعقاد وعند. الجنسانية والهوية الجنسية الميول أساس على التمييز إنهاء في البرلمانات ـــ ـــ  تشرين في 137 العامة الـ
 بشـــ ن المتضـــاربة الآراء ضـــوء وفي ذلك، ومع. تصـــويت دون الاقتراح هذا على اللجنة وافقت ،2017 أكتوبر/  الأول
ـــال الجمعية رئيس قام المس لة، هذه ــــ ــــ الجمعية العامة  في فيها النظر لمواصلة اللجنة إلى المس لة بإحالة لاحقا   137 عامة الـ
 .138 الــــ

 

 المندوبين جميع تمكن حيث المتبادل، الاحترام من جو في اللجنة عملت مارس،آذار/  27 في عُقدت التي الجلســــــة وفي
 مندوبا   28 أخذ ثم الاقتراح، بلجيكا قدمتو . الآخرين نظر وجهات إلى والاســــــــــــــتماع الاقتراح حول آرائهم إبداء من
 اللجنة أجرت القرار، بشــــ ن محتمل شــــك أي ولتجنب. موقفهم عن للتعبير الكلمة الجيوســــياســــية المجموعات جميع من

 .المقبلة الجمعية في المناقشة هذه إجراء لصالح وصوتت الأسماء بنداء تصويتا  
 



3/3 

 العامة للاتحاد البرلماني العربيترجمة الأمانة 

 الانتخابات
 (.23-22 الصفحات انظر) مكتبها في جددا   أعضاء   اللجنة انتخبت
الجمعة العامة  حتى للرئيس ا  نائب ســــيصــــب  من راروأبقت ق. لها جديدا   رئيســــا  ( الهند) ديســــاي. أ الســــيد اللجنة انتخبت

 .الأولى للمرة الجديد المكتب يجتمع عندما ،139الــ
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(Geneva, 28 March 2018) 

 

Preparatory debate on the next resolution: Strengthening inter-parliamentary 
cooperation on migration and migration governance in view of the adoption of the 
Global Compact for Safe, Orderly and Regular Migration 
 

The debate took place on Monday 26 March with the Committee President 
Ms. B. Tshireletso (Botswana) in the chair. The Committee approved the appointment of 
three Rapporteurs for the next resolution, Mr. J. Echániz (Spain), Ms. K. Sosa (El 
Salvador) and Mr. A. Touizi (Morocco). The debate was introduced by the two 
co-facilitators of the Global Compact for Safe, Orderly and Regular Migration, 
Ambassador J. Lauber (Switzerland) and Ambassador J. Gomez Camacho (Mexico), 
followed by the three Rapporteurs.  
 

The co-facilitators outlined the consultation and negotiation processes that should lead to 
the adoption of the Global Compact on Migration in December 2018. They briefed the 
Committee on the structure of the current draft, and welcomed the input of 
parliamentarians to this process. The co-facilitators underlined the need to change the 
narrative on migration. Most migration takes place within the same region - for example, 
Africans moving within Africa, Latin Americans within Latin America. Evidence was now 
available that showed that the economic contribution of migrants was around USD 7 
trillion or nine per cent of global GDP. Most of these economic benefits stayed in the 
country of destination.  Migration policy, and indeed the entire debate on migration, 
needed to be informed by evidence and respect for the human rights of people on the 
move. 
 

The Rapporteurs shared their views on the key issues that the IPU resolution on this 
theme could address in order to support the development of common standards in the 
area of migration. During the debate, 35 delegates from all geopolitical groups took the 
floor. Delegates highlighted the need for a well-informed debate, including information on 
the push and pull factors of migration, on the various forms it took, as well as on the 
challenges and benefits it brought. Migration contributed to economic development. No 
country was exclusively a country of origin, transit or destination.  
 

Delegates raised a number of priority issues. These included the development of 
comprehensive legislation that protects the rights of migrants, the need to address the 
root causes of migration, and the imperative to combat discrimination and xenophobia in 
the context of migration. Disaster-related migration required stronger responses that 
provided adequate protection for people who were forced to move. There was also a 
need to support migrants’ participation in development and political decision-making, both 
in host countries and in countries of origin. Parliaments had a crucial role to play in all 
these areas, and in ensuring that gender equality and the rights of children were 
protected in all aspects of migration. The IPU could and should support them in this 
endeavor. 
 

The President invited all Members to assist the Rapporteurs in drafting the resolution by 
providing written contributions by the deadline of 20 April 2018. 
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Consideration of the proposal for a debate on the theme The role of parliaments in ending 
discrimination based on sexual orientation and gender identity, and ensuring respect for the 
human rights of LGBTI persons  
 

On Tuesday 27 March, the Committee gave further consideration to the proposal to hold a debate, 
which would not lead to a resolution, on the role of parliaments in ending discrimination on the basis of 
sexual orientation and gender identity. On the occasion of the 137

th
 Assembly in October 2017, that 

proposal had been approved by the Committee without a vote. However, in light of opposing views on 
the matter, the President of the 137

th
 Assembly subsequently referred the matter back to the 

Committee for further consideration at the 138
th
 Assembly. 

 

At the session on 27 March, the Committee worked in an atmosphere of mutual respect, where all 
delegates were able to give their views on the proposal and listen to the views of others. The proposal 
was presented by Belgium, then 28 delegates from all geopolitical groups took the floor to express 
their position. In order to avoid any possible doubt about the decision, the Committee held a roll call 
vote and voted in favour of holding this debate at the next Assembly.  
 

Elections 
 

The Committee elected new members to its Bureau (see pages 22-23).  
 

The Committee elected Mr. A. Desai (India) as its new President. It reserved the decision of who will 
become vice-president until the 139

th
 Assembly, when the new Bureau will meet for the first time. 

 


